



INTANGIBLE CULTURAL HERITAGE AND CIVIL SOCIETY

**Working Group Research  
General meeting  
Friday 8 December 2023, 13:30-14:30, Kasane, Botswana**

**Notes of the meeting  
(FRENCH BELOW)**

**1. Opening Greetings**

The meeting was moderated by Jorijn Neyrinck, Martín Andrade-Pérez and Bachirou Njoya. It started with a presentation of the Mission Statement 2020-2025 of the WG research, whose general mission is:

- Foster knowledge exchange, information sharing and promote wide accessibility of the outcomes of research findings among the members of the ICH NGO Forum.
- Promote collaborative research on topics relevant to bearers, practitioners, institutions and other stakeholders, offering support in safeguarding processes.
- Strengthen the cooperation between different stakeholders taking part in safeguarding processes.

**2. Reporting back on the past working year 2023**

The main actions of the WG Research in 2023 revolved along two lines:

**a. ICH and sustainable tourism.**

The work on this subject turns around the web dossier on ICH and sustainable tourism (<https://www.ichngoforum.org/web-dossier-on-intangible-cultural-heritage-and-sustainable-tourism/>). The web dossier is a starting point to exchange information on the subject, to map the expertise of the ICH-NGO Forum members and share good practices and concrete actions. 2023 was a year for the consolidation of the web dossier as a tool. A collaboration started with the Institute for Research and Higher Studies of Tourism (Université Paris 1 Panthéon Sorbonne), that will follow during 2024 for including new cases and exploring new possibilities.

In 2024, these objectives will guide our actions:

- > keep the web dossier alive via regular working sessions - different alliances and partnerships, addressing strategic challenges and ways forward
- > working on a communication strategy for the webdossier
- > monitoring of requests and collaborations linked to the web dossier
- > translating in other languages

Jorijn Neyrinck (Workshop Intangible Heritage) and Martín Andrade-Pérez (Fundación Erigaie) acted as the main coordinators of this working group.

## b. Messages to the Convention -Celebrating 20 years of UNESCO 2003 Convention

The “Messages to the UNESCO 2003 Convention” is the contribution of the WG Research to the celebration of the 20<sup>th</sup> anniversary of the Convention. It reflects on the future of our joint efforts as NGOs and other actors working with communities, groups and individuals in safeguarding living heritage with the 2003 Convention. It includes messages in different formats by community members, facilitators and members of the ICH NGO Forum.

The publication of the messages was presented to the occasion of this year’s 18COM meeting of the Convention in Botswana and can be found on the website of the ICH NGO Forum: <https://www.ichngoforum.org/messages/>

This initiative has been coordinated by: Valentina Zingari Lapicciarella, Martín Andrade Pérez, Jorijn Neyrinck, Bachirou Njoya, Carley Williams, Meeza Ubaid, Joanne Orr, Jana Ambrózová

### **3. Open space for ideas and proposals**

The main discussion was on the new topics that can be developed in 2024 by the WG research. It was based on the Mission Statement of the WG, that included several possible topics to be addressed between 2020 and 2025. The first topics addressed were ICH and urban contexts, for which a conference was done (2019) with a soft publication about it; and ICH and sustainable tourism, whose main product -the Web Dossier on ICH and Sustainable Tourism-has a team behind for permanent activation and updating.

A point was made about the relevance of the topics discussed in 2019 for drafting this mission statement. Two of the topics defined then have now special working groups of the ICH NGO Forum working on them: the WG on ICH and Climate Change and the WG on Legal and Policy Developments.

After a revision of the topics of the Mission Statement, the participants of the meeting defined some topics that can be prioritize this year:

- ICH, health and well-being
- ICH and sustainable development
- Economic dimensions of ICH
- ICH and cultural landscapes
- ICH, indigenous communities and minorities
- ICH and conflict
- ICH and risks related to decontextualization and commercialization
- Research methodologies linked to participatory inventories of intangible heritage and good practices/experiences in progress

The members of the WG on Legal and Policy Developments also insisted on the difference between the mission of this WG with including ICH and policies as a topic of the WG Research, reiterating that this is a pertinent and important topic and asking to keep it as a possibility.

### **4. Towards the WG Research action Plan 2024**

The working topics open a wide range of possibilities for 2024. Although it is necessary to decide which kinds of sharing the WG is looking for. The examples of the previous topics offer a diversity of activities/products like publications, a symposium, a web dossier, or the messages, but many other ideas could be on the table. It’s also important to define who will be in charge of these new activities. For defining this, a meeting is scheduled for February, so a concrete action plan for 2024 can be defined.

The other important subject is the governance of the group. The coordination team invited new people who would be interested in joining, as the present coordination team would like to introduce new perspectives and share the responsibilities. In 2023, the team and coordination management of the group was:

- Jorijn Neyrinck - NGO Workshop intangible heritage Flanders, Belgium
- Martín Andrade-Pérez - Fundación Erigaie, Colombia
- Valentina Lapicciarella Zingari - NGO Italian Society for Museum and Heritage Anthropology, Italy
- Bachirou Njoya - Fondation Princesse Momafon Rabiadou NJOYA
- Hanhee Hahm - Chonbuk National University, Chonbuk National University, Japan, Korea
- Giovany Arteaga Montes - Mundo Espiral Foundation, Colombia

During the next meeting of the WG, a decision on this matter should be taken. In the meantime, the coordination team will participate in the general coordination meeting organized by the Steering Committee and the others Working Groups, in order to improve the cooperation and coordination between the different ICH NGO Forum Working Groups.

## **5. Closing of the Meeting**

With no more items to discuss, the meeting was brought to a close at 14.30.

**Groupe de travail Recherche**  
**Réunion générale**  
**Vendredi 8 Décembre 2023, 13:30-14:30, Kasane, Botswana**

**Notes de la réunion**

**1. Salutations d'ouverture.**

La réunion a été modérée par Jorijn Neyrinck, Martín Andrade-Pérez et Bachirou Njoya. On a commencé avec une présentation de l'énoncé de la mission 2020-2025 du GT recherche, dont la mission générale est :

- Favoriser l'échange de connaissances, le partage d'informations et la promotion d'une large accessibilité aux résultats des recherches parmi les membres du Forum des ONG du PCI.
- Promouvoir la recherche collaborative sur des sujets pertinents pour les détenteurs, les praticiens, les institutions et autres parties prenantes, en offrant un soutien aux processus de sauvegarde.
- Renforcer la coopération entre les différentes parties prenantes participant aux processus de sauvegarde.

**2. Bilan de l'année de travail écoulée 2023**

Les principales actions du GT Recherche en 2023 se sont articulées autour de deux axes :

a. PCI et tourisme durable.

Les travaux sur ce sujet s'articulent autour du dossier web sur le PCI et le tourisme durable (<https://www.ichngoforum.org/web-dossier-on-intangible-cultural-heritage-and-sustainable-tourism/>). Le dossier Web est un point de départ pour échanger des informations sur le sujet, cartographier l'expertise des membres du Forum des ONG du PCI et partager des bonnes pratiques et des actions concrètes. 2023 a été une année de consolidation du dossier en tant qu'outil. Une collaboration a commencé avec l'Institut de recherche et d'études supérieures du tourisme (Université Paris 1 Panthéon Sorbonne), qui se poursuivra en 2024 pour inclure de nouveaux cas et explorer de nouvelles possibilités.

En 2024, ces objectifs guideront nos actions :

- > activer le dossier web via des sessions de travail régulières - différentes alliances et partenariats, abordant les défis stratégiques et les voies à suivre
- > travailler sur une stratégie de communication pour le webdossier
- > suivi des demandes et collaborations liées au dossier web
- > traduire dans d'autres langues

Jorijn Neyrinck (Workshop Intangible Heritage) et Martín Andrade-Pérez (Fundación Erigaie) ont agi en tant que principaux coordinateurs de ce groupe de travail.

b. Messages à la Convention - Célébration des 20 ans de la Convention de l'UNESCO de 2003

Les « Messages à la Convention UNESCO 2003 » sont la contribution du GT Recherche à la célébration du 20e anniversaire de la Convention. Il reflète l'avenir de nos efforts conjoints en tant qu'ONG et autres acteurs travaillant avec les communautés, groupes et individus pour sauvegarder le patrimoine vivant avec la Convention de 2003. Il comprend des messages sous différents formats envoyés par des membres de la communauté, des animateurs et des membres du Forum des ONG du PCI.

La publication des messages a été présentée à l'occasion de la session du 18COM de la Convention de cette année au Botswana et peut être consultée sur le site Web du Forum des ONG du PCI : <https://www.ichngoforum.org/messages/>

Cette initiative a été coordonnée par : Valentina Zingari Lapicciarella, Martín Andrade Pérez, Jorijn Neyrinck, Bachirou Njoya, Carley Williams, Meeza Ubaid, Joanne Orr, Jana Ambrózová.

### **3. Espace ouvert aux idées et aux propositions :**

La discussion principale a porté sur les nouveaux sujets qui pourraient être développés en 2024 par le GT recherche. La discussion a été basée sur l'énoncé de mission du groupe de travail, qui comprenait plusieurs sujets possibles à aborder entre 2020 et 2025. Les premiers sujets abordés étaient le PCI et les contextes urbains, pour lesquels une conférence a été organisée (2019) avec une soft publication à ce sujet ; et le PCI et le tourisme durable, dont le produit principal – le dossier Web sur le PCI et le tourisme durable – bénéficie d'une équipe chargée d'une activation et d'une mise à jour permanentes.

Un point a été souligné sur la pertinence des sujets abordés en 2019 pour la rédaction de cette déclaration de mission. Deux des sujets définis alors font désormais l'objet de groupes de travail spéciaux du Forum des ONG du PCI : le GT sur le PCI et le changement climatique et le GT sur les développements juridiques et politiques du PCI.

Après une révision des thèmes de l'énoncé de mission, les participants à la réunion ont défini quelques thèmes qui peuvent être prioritaires cette année :

- PCI, santé et bien-être
- PCI et développement durable
- Dimensions économiques du PCI
- PCI et paysages culturels
- PCI, communautés autochtones et minorités
- PCI et conflits
- PCI et risques liés à la décontextualisation et à la commercialisation
- Méthodologies de recherche liées aux inventaires participatifs du patrimoine immatériel et bonnes pratiques/expériences en cours

Les membres du GT sur les développements juridiques et politiques ont également insisté sur la différence entre la mission de ce GT et l'inclusion des politiques et le PCI comme sujet du GT Recherche, réitérant qu'il s'agit d'un sujet pertinent et important et demandant de le conserver comme sujet possible.

### **4. Vers le plan d'action 2024 du GT Recherche :**

Les thèmes de travail ouvrent un large éventail de possibilités pour 2024. Même s'il est nécessaire de décider quels types de partage le GT recherche, les exemples des thèmes précédents offrent une diversité d'activités/produits comme des publications, un colloque, un dossier web, ou encore les messages, mais bien d'autres idées pourraient être sur la table. Il est également important de définir qui sera en charge de ces nouvelles activités. Pour définir cela, une réunion est prévue en février afin de définir un plan d'action concret pour 2024.

L'autre sujet important est la gouvernance du groupe. L'équipe de coordination a invité de nouvelles personnes qui seraient intéressées à se joindre, car l'équipe de coordination actuelle souhaite introduire de nouvelles perspectives et partager les responsabilités. En 2023, la gestion de l'équipe et de la coordination du groupe était en charge de :

- Jorijn Neyrinck - Atelier ONG sur le patrimoine immatériel Flandre, Belgique

- Martín Andrade-Pérez - Fundación Erigaie, Colombie
- Valentina Lapicciarella Zingari - ONG Société italienne d'anthropologie des musées et du patrimoine, Italie
- Bachirou Njoya - Fondation Princesse Momafon Rabiadou NJOYA
- Hanhee Hahm - Université nationale de Chonbuk, Université nationale de Chonbuk, Japon, Corée
- Giovany Arteaga Montes - Fondation Mundo Espiral, Colombie

Lors de la prochaine réunion du GT, une décision sur cette question devrait être prise. Entre-temps, l'équipe de coordination participera à la réunion générale de coordination organisée par le Conseil Exécutif et les autres groupes de travail, afin d'améliorer la coopération et la coordination entre les différents groupes de travail du Forum des ONG du PCI.

## **5. Clôture de la réunion**

N'ayant plus de points à discuter, la réunion est close à 14h30.